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Z profesorem Felicjanem Pi¹tkowskim
rozmawiaj¹ Adam Linsenbarth i Katarzyna Paku³a-Kwieciñska

Od kartografii
do poligrafii

Podczas niedawnej wizyty profesora Felicjana Pi¹tkowskie-
go w Instytucie Geodezji i K artografii odby³a siê mi³a uro -
czystoœæ nadania Mu godnoœci Honorowego Cz³onk a IGiK.
Korzystaj¹c z okazji, uda³o nam siê przeprowadziæ z Profe-
sorem krótk¹ rozmowê.

ADAM LINSENBARTH: Dzia³alnoœæ
Pana Profesora jest wielow¹tkowa,
a zwi¹zki z fotogrametri¹ siêgaj¹ je-
szcze okresu przedwojennego.

FELICJAN PI¥TKOWSKI: W 1933 ro-
ku, w ramach pracy dyplomowej realizowa-
nej pod kierunkiem profesora Brunona Pia-
seckiego, wykona³em aerotriangulacjê Wy-
szkowa. Gdy tylko skoñczy³em studia, Pro-
fesor zaprosi³ mnie do pracy w Fotolocie,
ale we wrzeœniu dosta³em wezwanie do Pod-
chor¹¿ówki we W³odzimierzu Wo³yñskim.
Po powrocie zatrudni³em siê w Biurze Pla-
nowania Ziem Górskich (BPZG), które œci-
œle wspó³pracowa³o z Fotolotem. Prowadzi-
³em tam prace triangulacyjne dotycz¹ce Hu-
culszczyzny: Worochty, Kosowa Huculskie-
go, ¯abiego i Zaleszczyk, czyli ca³ej po³u-
dniowej Polski, która by³a pod opiek¹ BPZG.
Bezpoœrednim opiekunem spraw kartogra-
ficznych by³ p³k Lichtarowicz-Zawadzki.

KATARZYNA PAKU£A-KWIECIÑSKA:
Kto wykonywa³ zdjêcia lotnicze niezbê-
dne do Waszych prac?

Fotolot, który dysponowa³ wówczas trzema
samolotami.

K.P.-K.: Czy prace fotogrametryczne pro-
wadzone przez Fotolot i Biuro Planowa-
nia Ziem Górskich mia³y charakter na-
ukowy, eksperymentalny?

To by³a typowa produkcja. Ciekawie wygl¹-
da³y prace w ¯abim, które by³o najd³u¿sz¹
wsi¹ w ówczesnej Polsce (18 km d³ugoœci).
Na wzgórzach po obu stronach doliny Prutu
musieliœmy wybudowaæ ca³¹ masê wie¿ trian-
gulacyjnych. Mia³em zespó³ Hucu³ów, œwiet-
nych w toporach, prowadzony przez same-
go wójta ¯abiego (nawiasem mówi¹c, to on
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W 1940 r. przyjecha³em do Warszawy i za-
cz¹³em pracê w Biurze Pomiarów Miejskich
(BPM). Wykorzystywaliœmy fotoszkice
sprzed 1939 r. przechowywane w BPM, które
mieœci³o siê na rogu Nowego Œwiatu i Alei
Jerozolimskich (tam gdzie póŸniej postawio-
no Dom Partii). Na podstawie tych materia-
³ów rozpoczê³o siê opracowywanie podk³a-
dów do planowania w skali 1:10 000. Ze
wzglêdu na czujnoœæ Niemców nazywa³o
siê to wtedy map¹ powiatow¹. W BPM pra-
cowali m.in. Mieczys³aw Chmielewski,
Wac³aw Sztompke, Malesiñski. Wykonano
wówczas 11 takich map obejmuj¹cych prze-
wa¿nie peryferie, bo opracowania Œródmie-
œcia robione by³y dla projektantów  w skali
1:2500. Druk odbywa³ siê nocami, w tajem-
nicy przed Niemcami, w Spó³dzielni Poli-
graficznej w s¹siedztwie Wojskowego Insty-
tutu Geograficznego.

A.L.: Kiedy rozpocz¹³ Pan Profesor pra-
ce nad map¹ zniszczeñ Warszawy?

Powsta³a ona ju¿ w 1947 r. Na skutek inter-
wencji profesora Jana Piotrowskiego lot-
nictwo sowieckie „zdjê³o” gruzy Warsza-
wy. Ca³y ten materia³ dostaliœmy do Biura
Odbudowy Stolicy, w którym wtedy pra-
cowa³em. Na tej podstawie wykonaliœmy
mapê wydan¹ przez G³ówny Urz¹d Pomia-
rów Kraju w 1948 r.

K.P.-K.: Dlaczego nie zosta³a ona wów-
czas rozpowszechniona? Sta³o siê to
dopiero w roku 1984.

Cenzura nie pozwoli³a. Zdecydowa³ o tym
cz³owiek, który – jak siê póŸniej zoriento-
waliœmy – przed wojn¹ by³ w³aœcicielem
sklepu cholewkarskiego na Nowolipkach.
Ca³a mapa zosta³a skazana na zniszczenie.
Uda³o mi siê przechowaæ czêœæ nak³adu,
przenosz¹c j¹ do Katedry Kartografii pod
opiekê profesora Jana Ró¿yckiego, który
z niechêci¹ (bo wi¹za³o siê z tym ryzyko)
zaopiekowa³ siê ni¹. Wznowiono j¹ dopie-
ro w 1984 r.

K.P.-K.: By³ Pan redaktorem „Atlasu
kartowania form terenu Polski”. Sk¹d
wzi¹³ siê pomys³ takiego opracowania?

To by³y czasy, kiedy walczyliœmy o dobr¹
mapê w skali 1:5000 dla ca³ej Polski. W jed-
nym z zeszytów „Przegl¹du Geodezyjnego”
opublikowa³em przyk³adowy arkusz KoŸla
z artyku³em argumentuj¹cym potrzebê opra-

by³ przyczyn¹ mego palenia fajki). Ca³y jeden
sezon od marca do koñca wrzeœnia pracowa-
liœmy tylko dla ¯abiego. Stamt¹d wysy³a³em
materia³y in¿. Stanis³awowi Dmochowskie-
mu, który jako szef sekcji triangulacji radial-
nej Fotolotu opracowywa³ je i odsy³a³ do
BPZG.

A.L.: A jak by³o z fajk¹? Pamiêtam,
¿e przez lata nie rozstawa³ siê Pan z ni¹.

Któregoœ razu po powrocie z Warszawy przy-
wioz³em Hucu³om pude³ko tytoniu angiel-
skiego. Wieczorem poczêstowa³em ich tym
tytoniem, a so³tys wyci¹gn¹³ ze swojej piêk-
nej huculskiej torby fajkê i sprezentowa³ mi
j¹. Wypada³o zapaliæ, to by³o takie fajkowe
zbratanie siê. I na moje nieszczêœcie od tej
pory zacz¹³em paliæ i pali³em 35 lat.

A.L.: Kiedy dla Pana Profesora zaczê³a
siê wojna?

Zosta³em zmobilizowany 24 lipca 1939 r.
w Dêblinie. Trafi³em do 28. Pu³ku Artylerii
Ciê¿kiej. Przez Warszawê dosta³em siê trans-
portem z naszymi dzia³ami i koñmi pod Wie-
luñ, gdzie zaczê³y siê walki. Jedna trudniej-
sza utarczka mia³a miejsce pod Skierniewi-
cami we wsi Kamieñ, kolejna w Brwinowie.
Tam zostawiliœmy dzia³a, które nie mia³y
ju¿ amunicji, i ruszyliœmy przez Puszczê
Kampinosk¹ w kierunku Modlina. W twier-
dzy trwaliœmy do koñca, do honorowej kapi-
tulacji. Potem dostaliœmy siê do Dzia³dowa
do oflagu, sk¹d Niemcy – zgodnie z warun-
kami kapitulacji – nas zwolnili.

K.P.-K.: Czy doœwiadczenie geodezyj-
ne i kartograficzne by³o przydatne w
czasie walk?

Mia³o kolosalne znaczenie, zarówno dla
orientacji terenowej, jak i podczas operacji
artyleryjskich. Na przyk³ad z Modlina ostrze-
liwaliœmy Pomiechówek, Zakroczym, No-
wy Dwór, Kazuñ, by wesprzeæ nasz¹ pie-
chotê walcz¹c¹ na przedpolach twierdzy.
Obawiam siê, ¿e bez wprawy i umiejêtnoœci
pos³ugiwania siê aparatur¹ celownicz¹ mia³-
bym problemy. Znajomoœæ zasad geodezyj-
nych u³atwia³a strzelanie, szczególnie gdy
brakowa³o tablic strzelniczych. W Modlinie
mieliœmy tylko mapy atlasu szkolnego Ro-
mera. Inne mapy by³y rozstawione po dro-
dze, osi¹galne tylko dla dowódców oddzia-
³ów pieszych – artyleria nie mia³a szans na
ich znalezienie. PóŸniej okaza³o siê, ¿e
w podziemiach twierdzy Modlin by³ ogro-
mny sk³ad materia³ów kartograficznych
w skali 1:100 000 dla prawie ca³ej Polski.

K.P.-K.: W czasie wojny by³ Pan w gru-
pie opracowuj¹cej mapy dla Warszaw-
skiego Zespo³u Miejskiego.

Fragment opracowania „Warszawa – mapa
miasta w skali 1:20 000 wraz z inwentaryzacj¹
zniszczeñ pope³nionych przez Niemców w la-
tach 1939-1945” wydanego przez GUPK
w 1948 r. i skazanego przez cenzurê na prze-
mia³ (dwukrotne zmniejszenie)

▼
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Felicjan Zygmunt Pi¹tkowski
Urodzi³ siê 9 czerwca 1908 r. w Czêstocho-
wie. Dyplom Wydzia³u Geodezyjnego Poli-
techniki Warszawskiej otrzyma³ w 1933 r.
W roku 1934 ukoñczy³ Szko³ê Podchor¹¿ych
Artylerii we W³odzimierzu Wo³yñskim. Prak-
tykê zawodow¹ zdobywa³ w Fotolocie
i w Biurze Planowania Ziem Górskich.
Zmobilizowany w sierpniu 1939 r.,  walczy³
w Armii £ódŸ  jako dowódca I plutonu baterii
haubic. Za udzia³ w obronie Modlina odzna-
czony Krzy¿em Walecznych. W okresie oku-
pacji pracowa³ w grupie opracowuj¹cej ma-
py dla Warszawskiego Zespo³u Miejskiego.
Podczas Powstania Warszawskiego walczy³
na forcie D¹browskiego, a w lutym 1945 r.
w³¹czy³ siê do grupy operacyjnej Œl¹sk. Stam-
t¹d zosta³ odwo³any do Biura Odbudowy
Stolicy, gdzie reaktywuje dzia³alnoœæ grupy
specjalnej opracowuj¹cej mapy dla stolicy.
Równoczeœnie obejmuje funkcjê dyrektora
Biura Kartograficznego GUPK. Organizuje
wykonanie kartograficznej dokumentacji dla
delimitacji granicy na Odrze i Nysie; opraco-
wuje za³o¿enia dla „Mapy gospodarczej Pol-
ski” w skali 1:5000 i „Mapy u¿ycia powierz-
chni ziemi”. Jest wspó³autorem i autorem
760 tytu³ów wydawniczych map. Od 1946 r.
prowadzi wyk³ady na PW i w WAT. Po utwo-
rzeniu w 1954 r. Katedry Kartografii
na Wydziale GiK PW organizuje i prowadzi
w niej Zak³ad Reprodukcji Kartograficznej.
Po ca³kowitym przejœciu do pracy na uczelni
otrzymuje kolejno funkcje i tytu³y: adiunkta,
zastêpcy profesora, docenta i profesora nad-
zwyczajnego w Katedrze Kartografii. W la-
tach 1953-54 jest prodziekanem Wydzia³u
Geodezji, w latach 1954-56 – dziekanem.
W roku 1963 inicjuje i organizuje Sekcjê Kar-
tograficzn¹ Komitetu Geodezji PAN, a na-
stêpnie Sekcjê Kartograficzn¹ SGP i prze-
wodniczy im przez dwie kadencje.
W roku 1967 tworzy pierwszy w kraju Insty-
tut Poligrafii, którym kieruje do 1975 r. Jest
promotorem 85 prac dyplomowych i 10 do-
ktorskich z zakresu kartografii i poligrafii,
a tak¿e autorem kilku podrêczników i wspó³-
autorem metodycznego „Atlasu kartowania
form terenu Polski” (1961).
Swoje zainteresowania naukowo-badawcze
skupi³ przede wszystkim na technologii pro-
cesów wydawniczo-reprodukcyjnych, stu-
dium nad generalizacj¹ map, studium skal
barw dla map fizycznych i tematycznych.
Opracowa³ wiele rozwi¹zañ technologicz-
nych zawartych w 12 patentach, których
efekty sprawdzi³ i wprowadza³ do produkcji.

Opracowanie redakcji n a podstawie tekstu prof.
Andrzeja Makowskiego „Jubileusz 90-lecia urodzin
Profesora Felicjana Pi¹tkowskiego”

cowania – wed³ug tego wzoru – mapy dla
ca³ego kraju. Moim zdaniem niezmiernie
wa¿ny problem stanowi³a odpowiednia
prezentacja rzeŸby terenu uzale¿niona od
przyjêtego ciêcia warstwicowego. Tak na-
rodzi³ siê pomys³ zrobienia atlasu, który by³-
by odpowiedzi¹ na pytanie, jak powinna byæ
przedstawiona rzeŸba na mapie w skali
1:5000. Wybra³em przyk³ady z terenu ca³ej
Polski ukazuj¹ce poszczególne kszta³ty mor-
fologiczne i dla nich okreœla³em najtrafniej-
szy obraz rzeŸby terenu. Przyj¹³em, ¿e dla
przedstawienia na mapie minimalnej, ale re-
prezentatywnej formy terenu, trzeba, aby mia-
³a ona ciêcie przynajmniej trzech warstwic.
Na tej podstawie ustali³em, ¿e optymalnym
ciêciem dla mapy 1:5000 terenu Polski jest
95 cm, co w zaokr¹gleniu da³o metrowe
ciêcie warstwicowe.

K.P.-K.: Jak to siê sta³o, ¿e – zajmuj¹c
siê na pocz¹tku produkcj¹ – przeszed³
Pan póŸniej do nauki?

Wyrzucono mnie z produkcji i wtedy zatrud-
ni³em siê na Politechnice i na pó³ etatu w In-
stytucie Geodezji i Kartografii.

K.P.-K.: Czy to by³y polityczne sprawy?
Tak, stwierdzono, ¿e „klajstrujê”.

K.P.-K.: Co to mia³o znaczyæ?
Nie podoba³o siê, ¿e ³agodzê spory i wa-
œnie, d¹¿ê do tego, ¿eby sz³a robota, a nie
polityka, „klajstrujê”, bo nie nadajê siê do
rozdra¿nienia. Nie mówmy jednak o tym,
bo to nie jest dla mnie najweselszy okres.
Prze¿y³em to bardzo ciê¿ko. To ten czas,
kiedy profesorowi Warcha³owskiemu te¿
walono k³ody pod nogi.

A.L.: W którym roku zwi¹za³ siê Pan
Profesor z Politechnik¹ Warszawsk¹?

Na uczelni wyk³ada³em i prowadzi³em za-
jêcia od 1946 r. Przychodzi³em na wyk³ady
i na æwiczenia, nie bêd¹c jej pracownikiem
oraz nie bior¹c ¿adnego wynagrodzenia.
Uwa¿a³em, ¿e wystarczy uposa¿enie, które
mam w Biurze Odbudowy Stolicy. To by³
taki mój „socjalistyczny” punkt widzenia.
Natomiast pracownikiem etatowym na Po-
litechnice zosta³em w 1952 r., równocze-
œnie z rozpoczêciem pracy w Instytucie.

K.P.-K.: Na Politechnice zabra³ siê Pan
od razu za organizacjê Zak³adu Re-
produkcji Kartograficznej. Jak to wy-
gl¹da³o?

Pracowniê zorganizowa³em w Gmachu
G³ównym Politechniki na V piêtrze. Powo-
li zdobywaliœmy maszyny i urz¹dzenia –
kopioramy i sprzêty pomocnicze. Dziêki
temu, ¿e we Wroc³awiu zdoby³em maszy-
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szkolonych dotychczas ponad tysi¹c in¿y-
nierów poligrafów i magistrów in¿ynierów
poligrafii, ¿aden nie jest bezrobotny, co da-
je mi ogromn¹ satysfakcjê. S¹ wœród nich
dyrektorzy, w³aœciciele, pracownicy ró¿nych
przedsiêbiorstw poligraficznych i wydaw-
niczych.

K.P.-K.: Czy od razu mia³ Pan œwiado-
moœæ, ¿e Instytut Poligrafii bêdzie dzie-
³em ¿ycia?

Nie, ale lubi³em siê tym zajmowaæ, lubi³em
reprodukcjê, zapach farby drukarskiej, lu-
bi³em Makowskiego, który œwieci³ talen-
tem... Mia³em szczêœcie do ludzi.

K.P.-K.: Ma Pan na myœli swoich stu-
dentów czy raczej mistrzów?

Mam na myœli ca³e swoje ¿ycie. Doœæ szyb-
ko rozpoznawa³em osoby, które trzyma³em
na dystans.

K.P.-K.: Czy profesor Edward Warcha-
³owski by³ jednym z mistrzów?

Z profesorem zetkn¹³em siê na pierwszym
roku studiów w 1928 r. Przyjecha³ z Mo-
skwy razem z profesorem Janem Piotrow-
skim i ze Stanis³awem Bemem. To by³y
lata dwudzieste, oni wracali z Moskwy,
uciekaj¹c przed rewolucj¹. Szed³em œlada-
mi profesora Warcha³owskiego, który t³u-
maczy³ nam, jak siê uczyæ, uczy³ jak praco-
waæ, ale i radzi³, jak ¿yæ, i to by³o wielkim
wk³adem w wychowanie nas.

K.P.-K.: Panie Profesorze, jak Pan oce-
nia wspó³czesny postêp w kartografii?
Czy nie ¿al Panu trochê tamtych cza-
sów, kiedy mapê siê grawerowa³o i by-
³a ona dzie³em sztuki?

Uwa¿am, ¿e obraz Ziemi powinien byæ jed-
nak na mapie, na karcie. Nie dlatego, ¿eby
nie korzystaæ z nowoczesnych mo¿liwoœci
pos³u¿enia siê komputerow¹ inwentaryzac-
j¹ tego, co siê dzieje na powierzchni Ziemi,
tylko dlatego, ¿e obraz na karcie powinien
umo¿liwiæ medytacjê nad tym, co siê ogl¹-
da. St¹d dochodzê do wniosku, ¿e po ja-
kimœ czasie nast¹pi przesyt komputerami i
wrócimy jeszcze do obrazów kartograficz-
nych drukowanych na papierze.

K.P.-K.: Ale opracowanie bêdzie chyba
komputerowe?

Tak, tego absolutnie nie kwestionujê, bo to
jest nowe narzêdzie pracy.

A.L.: Na ostatniej konferencji N-T w No-
wym S¹czu zosta³a wysuniêta propo-
zycja zmiany nazwy Urzêdu Geodezji
i Kartografii na Urz¹d Geodezji. Pad³o
stwierdzenie, ¿e kartografia jest ju¿ w³a-Fragment wydanego w 1961 r. „Atlasu kartowania form terenu Polski”

nê litograficzn¹, zaczêliœmy od tej starej
techniki. To by³a maszyna typograficzna
pozwalaj¹ca drukowaæ nomenklaturê (na-
zewnictwo do mapy) na tzw. pedale. Wte-
dy w³aœnie razem z profesorem Srokow-
skim zajêliœmy siê przeróbk¹ dawnych map
topograficznych obszarów ziem zachodnich
i pó³nocnych – chodzi³o o zmianê nazew-
nictwa na oryginalne polskie. Wtedy te¿
wœród studiuj¹cych
wypatrzy³em praw-
dziw¹ rewelacjê,
a mianowicie An-
drzeja Makowskie-
go, który by³ stu-
dentem trzeciego
roku. Zaraz po dy-
plomie uda³o siê za-
³atwiæ dla niego po-
sadê mojego asy-
stenta. Do zespo³u
dosz³a jeszcze, zu-
pe³nie przypadko-
wo, biolog z wy-
kszta³cenia Hanna
Cichocka, która
w bardzo krótkim
czasie opanowa³a
sprawy chemigrafii.
Oboje byli zacz¹-
tkiem ca³ego Zak³a-
du Reprodukcji.
W programie nauczania znalaz³a siê odpo-
wiednia liczba godzin pozwalaj¹ca przed-
stawiæ narzêdzia, jakimi powinien pos³ugi-
waæ siê kartograf przy drukowaniu mapy.
Profesor Jan Ró¿ycki spokojnie patrono-
wa³ naszemu przedsiêwziêciu.

K.P.-K.: Czy z Instytutem Poligrafii te¿
posz³o tak g³adko?

Jeszcze ³atwiej. Obserwuj¹c, jak drukuje siê
nasze mapy, i jednoczeœnie patrz¹c na rêce
wychowanków lipskiego Poligrafische Hoch-

schule, Moskiewskiego Instytutu Poligraficz-
nego i lozañskiej École Supérieur d’Art Gra-
phique, doszed³em do wniosku, ¿e Zak³ad
Reprodukcji Kartograficznej jest wstêpem
do czegoœ znacznie powa¿niejszego. Dok³a-
dnie przestudiowa³em ich programy naucza-
nia, zwiedzi³em laboratoria i rozmawia³em
ze specjalistami tworz¹cymi podobne jedno-
stki maj¹ce charakter instytutów. Najcieka-

wiej wygl¹da³o to
w Lozannie. Tam
zobaczy³em, jakie
wyposa¿enie dydak-
tyczne powinien
mieæ nasz Instytut
Poligrafii. Uwa¿a-
³em, ¿e dziêki niemu
nasi wychowanko-
wie bêd¹ o wiele le-
piej mogli s³u¿yæ nie
tylko kartografii, ale
i poligrafii.
W owych czasach
modne by³o poszu-
kiwanie negatywo-
wej warstwy gra-
werskiej. Ze Szwaj-
carii na taflach
szklanych przywie-
zione zosta³y wzor-
ce, które nale¿a³o
rozgryŸæ i dowie-

dzieæ siê, dlaczego mapa daje siê na nich tak
dobrze kreœliæ. To by³y mikrometryczne spra-
wy, np. na skrzy¿owaniach nie powstawa³y
zadry warstwy. Wkrótce znaleŸliœmy roz-
wi¹zanie, a nasza warstwa grawerska zosta³a
opatentowana.

K.P.-K.: Patrz¹c z dzisiejszej perspek-
tywy, które ze swoich osi¹gniêæ uzna³-
by Pan za najwa¿niejsze?

Utworzenie Instytutu Poligrafii, poniewa¿
wczeœniej tego w Polsce nie by³o. Na wy-

W okresie do roku 1939 dobrodziej-
stwa metody fotogrametrycznej nie mo-
g³y byæ w ca³ej pe³ni wykorzystywane
ze wzglêdu na rygorystyczne zarz¹dze-
nia dotycz¹ce ochrony tajemnicy zdjê-
cia lotniczego. (...) Obecnie powinna na-
st¹piæ rewizja pogl¹dów na tê sprawê.
G³os bêd¹ tu mia³y w³adze bezpieczeñ-
stwa. Niew¹tpliwie wezm¹ one pod
uwagê, ¿e wielki rozwój lotnictwa i fo-
tografii lotniczej w czasie minionej
wojny wprowadza zupe³nie nowe oko-
licznoœci, w których tajemnica staje siê
iluzoryczn¹ dla silniejszego. Ka¿dy na-
pastnik mo¿e sobie bez wiêkszego tru-
du wykonaæ aktualne zdjêcia interesu-
j¹cych go obszarów, bez potrzeby zdo-
bywania czêsto nieaktualnego mate-
ria³u kartograficznego.*
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œciwie geodetom niepotrzebna, bo na
komputerze czy na ploterze mo¿na wy-
kreœliæ mapê i nale¿y j¹ zostawiæ karto-
grafom-geografom. A przecie¿ w Niem-
czech Urz¹d Geodezji zosta³ niedawno
przekszta³cony w Federalny Urz¹d Kar-
tografii i Geodezji.

Ci, którzy u nas mówi¹, ¿e kartografia jest
geodetom niepotrzebna, to s¹ ci, którzy od-
dali Zwi¹zkowi Radzieckiemu mapê Polski
w skali 1:5000. Ciê¿ko pracowaliœmy przez
wiele lat, po to, aby oddaæ im tê mapê za
darmo.

A.L.: W swoich pracach zwi¹zanych
z redakcj¹ map, wiele uwagi poœwiêci³
Pan mapom terenów górskich (Tatry,
Karkonosze). Wiem, ¿e s¹ jeszcze ja-
kieœ nowe pomys³y...

Mnie siê wydaje, ¿e góry jako temat karto-
graficzny s¹ bardzo ciekawe. Modelowa-
nie form górskich, w tym cieniowanie jest
jeszcze nie zamkniêtym rozdzia³em. Jeœli
ogl¹dam mapê Tatr w wydaniu PPWK, na
której po³udniowy stok Guba³ówki jest par-
ti¹ zaczernion¹ od strony po³udnia, i jed-
noczeœnie przypominam sobie zimowy wi-
dok ze szczytu, gdzie stok lœni w s³oñcu
i skrzy siê p³atkami œniegowymi, to do-
chodzê do wniosku, ¿e mam do czynienia
z ca³kowitym pomyleniem. Chcia³bym
wykonaæ mapê Tatr
w orientacji po³u-
dniowej, a na jej
odwrocie planujê
umieœciæ bajkowy,
kolorowy obraz pa-
noramy ze szczytu
Rysów.

K.PK.: Na bie-
¿¹co obserwu-
je Pan  postêpy
w  g e o d e z j i
i  ka r togra f i i
w Polsce. Co
n a l e ¿ a ³ o b y
zmieniæ, a co
siê Panu podo-
ba?

Zacznê od tego, co
mi siê podoba. Po-
doba mi siê geode-
zyjna robota in¿y-
nierska, która odpo-
wiada na pytania: co
i jak wygl¹da, gdzie i jak konstruowaæ bez-
pieczne budowle, jak mo¿na zapobiec nie-
szczêœciom. To jest dla mnie wyj¹tkowo
wa¿na i po¿yteczna robota geodezyjna. Dru-
gim tematem jest kartografia geodezyjna,
gdy mamy odpowiedzieæ na pytania doty-

cz¹ce ewidencji
i rejestru nowoczes-
nego zapisu mapy
terenowej. Niepo-
koj¹ce jest nato-
miast to, ¿e do tej
pory nie zrobiliœmy
mapy katastralnej.
Na ziemiach po³u-
dniowych, gdzie ist-
nia³a mapa kata-
stralna wykonana
za czasów wiedeñ-
skich, mo¿liwa by-
³a odpowiedŸ na
pytania dotycz¹ce
w³asnoœci ziemi.
By³o to dla skarbu
pañstwa kolosal-
nym materia³em
i Ÿród³em docho-
dów. U nas nie czu-
je siê, ¿e jest to
przedsiêwziêcie do-

chodowe, które w wielu przypadkach po-
zwoli unikn¹æ sporów, konfliktów i niena-
wiœci o byle granicê. Zaniedbanie mapy ka-
tastralnej jest szkodliwe dla spo³eczeñstwa.
Nie wchodzê w poetyzowanie zagadnienia
astronomii geodezyjnej. Jest to temat na-

ROZMOWA

Chc¹c wyraziæ szczególne podziêkowanie i wdziêcznoœæ za d³ugoletni¹ i zaanga¿owan¹ pra-
cê, Rada Naukowa Instytutu Geodezji i Kartografii nada³a prof. Felicjanowi Pi¹tkowskiemu
godnoœæ Honorowego Cz³onka Instytutu. Dyplom i ozdobny znaczek wraz z serdecznymi gra-
tulacjami przekaza³ Profesorowi dyrektor IGiK Adam Linsenbarth
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Z uwagi na ró¿norodnoœæ danych, ja-
kie musz¹ byæ przedstawione na ma-
pie gospodarczej koniecznym jest wy-
konanie szeregu oddzielnych kart ka¿-
dego arkusza, dla uzyskania przejrzy-
stoœci mapy. Ka¿dy wiêc arkusz bê-
dzie zespo³em kart, na których bêd¹
przedstawione kolejno: 1) sytuacja
i rzeŸba terenu, 2) podk³ad geodezyj-
ny i uzbrojenie techniczne terenu,
3) klasyfikacja gruntów, 4) projekt
urz¹dzeñ rolnych i leœnych, 5) geolo-
gia. W poszczególnych wypadkach
iloœæ kart arkusza mapy mo¿e byæ
w miarê potrzeby powiêkszana (...).
Stosunkowo najwiêkszej iloœci pracy
wymagaæ bêdzie wykonanie l-ej karty
arkusza mapy, zawieraj¹cej sytuacjê
i rzeŸbê terenu. Zostanie dla tego ce-
lu zastosowana metoda aerofotogra-
metryczna.*

prawdê œliczny, ale ja go nie znam. Nato-
miast gdybym siê urodzi³ drugi raz, chcia³-
bym byæ geodet¹-astronomem.

A.L.: Skoro o poetyzowaniu mowa –
wiem, ¿e jest Pan Profesor autorem
wiersza. Czy moglibyœmy go us³yszeæ?

Rzeczywiœcie, napisa³em w ¿yciu jeden
wiersz. Jest to upoetyzowana definicja
czasu.

Czas na zegarze s³onecznym
Mierzy siê smug¹ cienia.
Czas trwania ludzi
Liczy siê w pokolenia.
Czasu wszechœwiata zaistnienia
Nikt nie zna.
Z nieznanej przestrzeni idzie czas
Mija historiê i mija nas.
Dla wiecznych zmagañ dobra ze z³em
Jest kanw¹ i obojêtnym t³em.
I choæby nagle zaczê³y gasn¹æ
Œwiat³a wszystkich gwiazd,
Bêdzie spokojnie w nieskoñczonoœæ
Up³ywa³ tajemniczy czas.

*Fragmenty wyró¿nione w tekœcie pochodz¹ z artyku³u
autorstwa Felicjana Pi¹tkowskiego i Wac³awa Sztompke
„Pomiary kraju w planie odbudowy” opublikowanego
w „Przegl¹dzie Geodezyjnym” nr 11-12 z 1946 r.
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